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 نرخ رشد كشور 7/4 درصد اعلام شد اما هنوز دو سؤال در اين باره وجود 
دارد كه اولاً: اين رش��د در فصل آخر امسال هم ادامه خواهد داشت و 
اساساً اين رشد در سال بعد هم تكرار خواهد شد. در اين باره شواهد و 
قرائن نش��ان مي دهد به طور حتم با ادامه روند فعلي و بي برنامه بودن 

دولت و تخليه اثر افزايش فروش نفت رشد دوام دار نيست. 
دوماً و از آن مهم تر اينكه بخش بنگاه هاي متوس��ط به پايين كه سهم 
بالايي در ايجاد اشتغال دارند آيا از برجام متأثر شده اند و سهم آنها در 
نرخ رشد چيست؟ پيش از پاسخ به اين س��ؤال لازم به ذكر است همه 
اقتصاددان��ان و دانش آموختگان اقتصاد به خوبي مي دانند نرخ رش��د 
ناپايدار به خصوص كه از درون اقتصاد نجوش��د نه تأثي��ري بر رفاه و 
معيش��ت مردم دارد و نه قادر اس��ت به عنوان موتور پيشران در توليد 

اشتغال مورد نياز كشور نقش ايفا كند. 
از سوي ديگر هم اكنون بر اس��اس آمارهاي موجود صنايع كوچك و 
متوسط از رشد 7/4 درصدي اقتصاد بي نصيب بوده و به تعبير فعالان 
اقتصادي »ركود نفسگير« براي آنها ادامه دارد. اين موضوع را مي توان 
نه فقط در قراردادهاي بسته شده بعد از برجام با شركت هاي وابسته به 
دولت دريافت بلكه به راحتي مي توان از بازارهاي مختلف و ركود حاكم 
بر آنها لمس كرد؛ آنجا كه هر از چند گاهي گروهي كارگر بيكار مي شوند 

يا از پرداخت نشدن ماه ها حقوق خود شاكي هستند. 
واقعيت اين اس��ت كه دولت به دليل ضريب نف��وذ بنگاه هاي بزرگ و 
ضريب وابستگي ها به تصميم سازان از آنها حمايت بيشتري مي كند، 
در حالي كه خروجي آن كالاهاي با بهره وري پايين و قيمت بالاس��ت 
كه خريداران مجبورن��د در فضاي انحصاري يا ش��به انحصاري آنها را 
خريداري كنند، لذا از آنجا كه چنين بازاري با قدرت خريد فعلي مردم 
قابليت ايجاد رشد ندارد، بنابراين چشم انداز اين نوع سياست حمايتي 
و استفاده از برجام نيز روشن بوده و نتيجه اش هر چه باشد تداوم رونق 
نيست، به عنوان مثال عملكرد خودروسازان كشوراست كه همچنان بر 
مونتاژ خودرويي مانند پرايد اصرار دارند و ديگر قادر به اثر گذاري روي 
توسعه كشور نيستند و بالا و پايين رفتن نرخ توسط اينها دال بر تحرك 
در اقتصاد كشور و پويايي در آن نيست.  اين حمايت و جذب سرمايه هاي 
خارجي نيز از جهاتي ديگر قابل تأمل هستند زيرا در بنگاه هايي كه از 
برجام بهره برده اند، قراردادهاي محرمانه و غير شفاف حاكم بوده و از آن 
مهم تر ظرفيت ايجاد اشتغال آنها از حد فوق اشباع هم گذشته است، 
به عبارت بهتر به دليل شرايط اقتصادي بين صنايع بزرگ، كوچك و 
متوسط شكاف وجود دارد و به رغم رشد اقتصادي 7/4 درصدي اعلام 
شده كماكان صنايع كوچك و متوسط دچار ركود هستند و رشد عددي 
بالا قابل لمس و درك براي مردم نيست و صنايع كوچك و متوسط )به 

عنوان بخش واقعي اقتصاد( از برجام هيچ بوده است.

فاز اول سامانه» اپرو« در ايام نمايشگاه 
گردشگري عملياتي شد

در جريان برپايي دهمين نمايشگاه گردشگري و صنايع وابسته، فاز 
اول سامانه جامع آنلاين خدمات گردشگري)اپرو( با همكاري بانك 
گردشگري و باشگاه گردشگري ايرانيان به مرحله اجرايي رسيد.

 به گزارش روابط عمومي گروه مالي گردش��گري، در فاز اوليه اجراي 
اين س��امانه خدماتي چون امكان رزرو و پش��تيباني ۲4 ساعته بليت 
هواپيماي داخلي و خارجي، قطار و اتوبوس و نيز رزرو هتل هاي داخلي 
 و خارجي ميسر شده است و مشتريان از طريق وب سايت اپرو به نشاني
 www.apro.ir مي توانن��د با امكانات و ش��رايط مناس��ب و فارغ از 

محدوديت هاي زماني از اين خدمات گردشگري بهره مند شوند. 
گفتني است در جريان برگزاري نمايشگاه، اطلاعات كامل و توصيه هاي 
كارشناسي مربوط به اين سامانه در محل غرفه گروه مالي گردشگري 

به علاقه مندان ارائه مي شود. 
---------------------------------------------------

 بانك انصار رتبه اول شفافيت اطلاعات
در شركت هاي بورسي و سلامت اداري كشور

فروتن قائم مقام مديرعامل بان�ك انصار اين بانك را در حوزه هاي 
ش�فافيت اطلاعات در ميان شركت هاي بورس�ي و سلامت اداري 
در ميان س�ازمان هاي دولتي و خصوصي حائز رتبه اول دانس�ت. 
به گزارش اداره كل رواب��ط عمومي و تبليغ��ات، قائم مقام مديرعامل 
بانك انصار همچنين گفت: بانك انصار در حوزه قرض الحسنه در بين 
بانك هاي كشورهاي اس��لامي، مقام نخست را به خود اختصاص داده 
است. قائم مقام مديرعامل بانك انصار در ادامه ضمن اشاره به جايگاه 
مطلوب بانك در حوزه معوقات و تسهيلات در شبكه بانكي، رتبه اول 
شفافيت اطلاعات دربين بانك هاي كشور را يك مزيت حرفه اي دانست 
كه بانك انصار آن را در ميان صدها شركت بورسي به دست آورده است. 
فروتن درباره رويكرد ارزش��ي بانك انصار تصريح كرد: نگاه بانك انصار 
به مسائل پولي و بانكي از باورها و ريشه هاي ارزشي آن ناشي مي شود و 
مسئوليت اجتماعي مقوله اي بسيارحائز اهميت است كه موجب شده 
اين بانك منافع عمومي را به اتكاي پايبندي ب��ه قوانين و مقررات در 

راستاي توسعه نظام پولي و بانكي، بر منافع كوتاه مدت ترجيح دهد. 
وي گفت: بان��ك انصار به اقتص��اد مقاومتي اهتمام وي��ژه اي دارد و با 
هماهنگي ساير بانك هاي كش��ور به دنبال پياده سازي مدلي است تا 

بانك ها را در راستاي نقش آفريني در اقتصاد مقاومتي راهبري كند. 
قائم مقام بانك انص��ار در پايان بار ديگر از خبرن��گاران مدعو به خاطر 
حضور مؤثرش��ان در ش��بكه ارتباطي بانك با مش��تريان و ذينفعان و 
انعكاس فعاليت ها و موفقيت هاي آن تقدير كرده و همكاري رسانه ها با 
روابط عمومي ها را موجب رشد آگاهي هاي عمومي مردم و مسئولان در 

راستاي تعالي مادي و معنوي جامعه دانست.

توزيع سبد حمايت غذايي براي ۱۱ ميليون نفر 
وزي�ر رف�اه از توزي�ع مرحل�ه دوم بس�ته هاي حماي�ت غذايي 
ط�ي چن�د روز آين�ده خب�ر داد و گف�ت: ارزش ه�ر بس�ته  
حماي�ت غذاي�ي از 35 ت�ا 120 ه�زار توم�ان متف�اوت اس�ت. 
علي ربيعي در گفت وگو با فارس، در رابطه با بسته حمايت غذايي گفت: 

توزيع اين بسته هاي حمايتي از روزهاي آينده آغاز مي شود. 
وي افزود: افرادي كه تحت پوش��ش هستند به آنها پيامك  اين بسته ها 
ارسال مي شود و اين افراد مي توانند از طريق فروشگاه هاي زنجيره اي كه 
قبلاً اسامي شان به آنها اعلام شده براي دريافت بسته حمايت غذايي خود 
اقدام كنند. وزير رفاه گفت: ارزش اين بسته هاي غذايي از 35 هزار تومان 
تا 1۲0 هزار تومان متفاوت است و به تعداد افراد خانواده بستگي دارد، به 
اين صورت كه ارزش هر بسته  غذايي براي خانوار تك نفره در هر مرحله 
از توزيع بسته حمايت غذايي300 ه��زار ريال، خانوار دو نفره 600 هزار 
ريال و خانوارهاي بيش از دو نفر، به ازاي هر نفر اضافي 100 هزار ريال 
و در هر خانوار حداكثر يك ميليون و ۲00 هزار ريال تعيين شده است. 
ربيعي تصريح كرد: افرادي كه نيازمند دريافت اين بسته ها هستند طبق 
شناسايي انجام ش��ده حدود 11 ميليون نفر هستند كه تحت پوشش 
نهادهاي حمايتي قرار دارند. طرح توزي��ع بسته هاي حمايت غذايي از 
تير ماه سال 93 آغاز شده و اكنون براي توزيع مرحله جديد اين بسته ها 
منتظر دريافت بودجه از دولت هستيم. كالاها و اقلام پيش بيني شده در 

اين سبدها متناسب با نياز افرادي است كه دچار سوءتغذيه هستند.

مهدي فتحي مقدم

بي�كاري بيش از 

هادی  غلامحسینی
نفري   گزارش    یک 3ميلي�ون 

طبق اعلام مركز 
آمار و ب�رآورد ورود بي�ش از 4ميليون نفر 
دانشگاهي به بازار كار و همچنين رونمايي 
از پديده »ش�اغلان فقير« كه كارشناسان 
تعداد اي�ن افراد را بي�ش از 15ميليون نفر 
اعلام مي كنند، بيانگر آن است كه شرايط 
بازار كار اصلًا مناسب نيست، اين در حالي 
است كه يك اقتصاددان هشدار داده است 
اگر سطح توليد ناخالص ملي افزايش پيدا 
نكند، شاهد گسترش بيش از پيش پديده 
ب�ود.  خواهي�م  فقي�ر«  »ش�اغلان 
به گ��زارش »ج��وان«، طبق آمارهاي رس��مي 
۲3 ميليون ش��اغل در كش��ور داريم كه حدود 
13ميليون نف��ر كارگر قرارداد موق��ت، بيش از 
4ميليون كارمند رس��مي دولت هستند و گفته 
مي ش��ود 4ميليون دانش��گاهي هم به زودي با 
فارغ التحصيل��ي به ب��ازار كار وارد مي ش��وند و 
اين افراد به خيل بي��ش از 3ميليون بيكار فعلي 
خواهند پيوس��ت، در چنين ش��رايطي مشاور 
اقتصادي رئيس جمهور اخيراً مدعي شد بايد در 
ميان شاغلان به دنبال فقرا بگرديد، اين امر نشان 
مي دهد بين حداقل دستمزد نيروي كار در ايران 
با خط فقر آنقدر فاصله افتاده است كه جمعيت 
زيادي از شاغلان زير خط فقر قرار دارند و از نظر 

اقتصادي فقير شناخته مي شوند. 
تحت شرايط نامساعد بازار كار و حداقل دريافتي 
ني��روي كار در اي��ران خوش چهره كارش��ناس 
اقتصادي پيش بيني كرده كه اگر توليد ناخالط 
داخلي در ايران رشد نكند، بر جمعيت شاغلان 
فقير افزوده خواهد شد، حال آنكه نظام اقتصادي 
ايران آنقدر بيمار اس��ت كه در شرايط كنوني از 
بانك گرفته تا فضاي كسب و كار به معضلي جدي 
براي فعاليت اقتصادي بنگاه ها و توليد اش��تغال 

بدل شده است. 
   بروز پديده »شاغلان فقير«

در همين رابطه محمد خوش چهره در گفت وگو 
با تسنيم، درباره گسترش پديده »شاغلان فقير« 
گفت: بخش��ي از بروز اين پديده ناشي از حجم 
گسترده بيكاري در جامعه اس��ت. براي كاهش 
نرخ بيكاري بايد توجهي به افزايش سطح توليد 
ناخالص ملي با افزايش صادرات و افزايش درآمد 
صورت گيرد، در غيراين صورت شاهد گسترش 

پديده »شاغلان فقير« خواهيم بود. 
خوش چهره گفت: درحال حاضر شاهد هستيم 
در ميان نيروهاي حقوق بگير، اع��م از مديران، 
مديران ارش��د، نظاميان و خيلي از فرهنگيان و 
دانشگاهيان بخش زيادي دچار سختي معيشت 
شده اند و تأكيدات رهبر انقلاب بر توجه معيشت، 
ناظر به اين مقوله قابل تأمل اس��ت كه معيشت 

مردم دچار اختلال شده است. 

 اين اقتصاددان ادامه داد: در حال حاضر در برخي 
موارد مردم تحت فشار هستند و بسياري از شاغلاني 
كه در سطح بالايي از نظر تلاش و درآمد قرار دارند، 
دچار اشكال شده اند، بنابراين اين معيارها در كنار 
تعداد متغيرهاي كلان كه شاخص هاي بيكاري را 

نشان مي دهد، قرار گرفته است. 
خوش چهره ادامه داد: اقتصاد ما وابسته به درآمد 
نفت اس��ت. وابستگي به متغيرهاي برون زا و در 
رأس آن، درآمد نفت قرار دارد. بررسي ها نشان 
مي دهد از زمان جنگ تا كنون از دولتي به دولت 
ديگر به درآمد نفتي وابسته مي شويم. اين موضوع 
كشور را آسيب پذير كرده است تا كشورهاي ديگر 
روي ابزاري به اسم فشارهاي اقتصادي به خوبي 

متمركز  شوند و پازل هاي خودشان را  بچينند. 
 اين اقتصاددان اظهار داش��ت: قبل از اينكه اين 
فشارها و مشكلات متوجه تحريم ها باشد، متوجه 
شرايط و بسترس��ازي هاي ايجاد شده در داخل 

بوده ايم كه ريش��ه خيلي از آنها در سياست ها و 
تصميمات نامناس��ب اقتص��ادي، بي توجهي ها 

و... است. 
وي با اش��اره به اظهارات دولت مبن��ي بر بهبود 
وضعيت زندگي گفت: درب��اره اينكه دولت چه 
ادعاهاي��ي مي كن��د نمي خواهم ج��واب بدهم. 
بحث هايم دانش��گاهي، علمي و كارشناسي و با 
استناد به آمارهاس��ت. اگر نسبت درآمد و روند 
افزايش درآمد حقوق بگي��ران را در نظر بگيريم 
و با تورم مقايسه كنيم، مي بينيم كه سبد هزينه 
خانوار ه��ر روز كوچك مي ش��ود اي��ن موضوع 
نشان دهنده اين اس��ت كه پديده شاغلان فقير 

يك واقعيت اجتناب ناپذير است. 
خوش چهره تأكيد كرد: آمارها نشان مي دهد در 
ايران طيف گسترده اي از شاغلان فقير ايجاد شده 
و اين موضوع با سقوط و تضعيف جدي ارزش پول 
ملي و افزاي��ش لجام گسيخته ارزهاي خارجي و 
تورم هاي لجام گسيخته حاكم بر اقتصاد ايران به 

وجود آمده است. 
اين كارشناس اقتصادي گفت: به طور معمول در 
جوامع، بيكاري ريشه فقر است و ما بيكاران فقير 
داريم ولي در بعضي از كشورها اتخاذ سياست هاي 
نامناسب و اشتباه باعث مي شود حتي شاغلان هم 

دچار فقر شوند. 
 وي ادامه داد: مفهوم شاغلان فقير اين است كه 
گروه هاي مختلف اجتماع اعم از اساتيد دانشگاه، 
فرهنگيان، پزشكان و گروه هاي مختلف ديگر با 
هشت ساعت كار نتوانند زندگي شان را اداره كنند 
يا اينكه آن سطحي از زندگي يا جايگاهي كه در 
گذشته قرار داش��تند را حفظ كنند، بنابراين به 
سطوح پايين تر سقوط مي كنند و مجبور مي شوند 
با اضافه كار يا كوچ دارايي ها، جايگاه شان را از نظر 

رفتار مصرفي و اقتصادي حفظ كنند. 
   معادله ده ها مجهولی توسعه 

نظام تأمين مالي ايران )بانك، بورس، بيمه( بيمار 
است از طرفي ميليون ها نفر بيكار در كشور وجود 
دارد و ايجاد ش��غل نياز به حل چالش هاي دهها 
هزار واح��د توليدي بزرگ، متوس��ط و كوچك 
دارد كه در رأس اي��ن چالش ها س��رمايه اوليه 
و درگردش ق��رار مي گيرد، ح��ال گردش چرخ 
واحدهاي توليدي نياز به نقدينگي دارد كه اين 
نقدينگي با نرخ هاي ۲5ت��ا 30 درصد آن هم با 
وثايق سنگين در اختيار واحدهاي توليدي قرار 
مي گيرد، تحت اين شرايط بنگاه ها و واحدهاي 
تولي��دي نمي توانند س��ود بانك��ي را از فعاليت 
عملياتي خود تأمين كنند و بالاترين مقام پولي 
كشور )رئيس كل بانك مركزي( نيز مدعي است 
فضاي كسب و كار مناسب نيست و اگر بانك ها 
تسهيلات هم به توليد بدهند معوقه مي ش��ود، 
در همين راستا بايد عنوان داشت كه هم اكنون 
بانك ها آنقدر معوقه بانكي دارند كه اگر بخواهند 
بر اساس اس��تانداردهاي بين المللي حسابداري 
IRFS ذخيره بگيرند و شفاف سازي شوند شايد 
گريزي از ورشكستگي نداشته باشند، در چنين 
ش��رايطي تأمين مالي فاينانس )خارجي( براي 
بنگاه ها از سوي ش��وراي نگهبان ربوي معرفي 
شد و معاون اول رئيس جمهور نيز چندي پيش 
به صراحت عنوان داشت كه در جذب فاينانس از 

خارج موفق نبوده ايم.

به طور معمول در جوامع، 
بيكاري ريش�ه فقر است 
و ما بي�كاران فقير داريم 
ولي در بعضي از كشورها 
اتخ�اذ سي�اس�ت ه�اي 
نامناسب و اشتباه باعث 
مي ش�ود حتي ش�اغلان 
ه�م دچ�ار فق�ر ش�وند

توسعه شاغلان فقير!
در اثر افزايش نيافتن توليد ناخالص ملی رخ می دهد

رئي�س انجم�ن پرورش دهن�دگان م�رغ 
گوش�تي به تش�ريح دلايل افزايش گوش�ت 
مرغ در م�دت اخير پرداخ�ت و تصريح كرد: 
در اي�ن مقط�ع از س�ال ب�ه دليل ب�الا رفتن 
تقاضا طبيعي اس�ت كه تا ح�دودي قيمت ها 
افزاي�ش ياب�د اما ب�ه نظ�ر نمي رس�د براي 
بازار ش�ب عي�د ه�ر كيلوگرم گوش�ت مرغ 
بيش از 7ه�زار و 500 تومان فروخته ش�ود. 
مهدي يوسفي در گفت وگو با ايسنا، گفت: اصولاً 
قيمت گوش��ت مرغ بر اس��اس ش��رايط عرضه 
و تقاض��ا تعيين مي ش��ود و هميش��ه در بعضي 
مناس��بت ها مثل دهه فجر تقاضا براي گوشت 

مرغ بالا مي رود و معمولاً تا پايان سال هم ادامه 
دارد. وي ادامه داد: در اواخ��ر بهمن ماه قدرت 
خريد جامعه از بقيه ايام س��ال به دليل دريافت 
عيدي و پاداش بيش��تر اس��ت و همين موضوع 
باعث افزايش تقاضا مي شود و طبيعي است كه 

مقداري قيمت افزايش داشته باشيم. 
رئيس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوش��تي 
با بيان اينكه قيمت مرغ در اين مقطع از س��ال 
نسبت به زمان مش��ابه در سال هاي قبل چندان 
افزايش نيافته اس��ت، عنوان كرد: امسال ميزان 
توليد نسبت به س��ال هاي اخير بيشتر شده و از 
طرفي هم تقاضا كمتر ش��ده اس��ت اما به دليل 

اينكه ساير جايگزين ها مثل گوشت گوسفندي 
قيمت بالايي دارد و قيمت آن حدود هفت برابر 
قيمت گوشت مرغ است، تقاضا براي گوشت مرغ 

به نسبت بيشتر از محصولات مشابه است. 
يوسفي افزود: اين موضوع درست است كه قيمت 
مرغ نسبت به قيمت يك م��اه قبل افزايش پيدا 
كرده و هنوز به تعادل مناسبي براي قيمت مرغ 
به طوري كه ه��م توليدكننده س��ود ببرد و هم 
مصرف كننده راضي باش��د، نرس��يده ايم. قبول 
داريم كه قدرت خريد مردم پايين است اما مرغ 
هم محصول ارزاني محسوب مي شود. اگر دولت 
مي خواهد مردم مرغ خيلي ارزان تهيه كنند بايد 

به توليدكننده يارانه پرداخت كند. 
رئيس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتي درباره 
تأثير افزايش قيمت جوجه ي��ك روزه روي افزايش 
قيمت گوشت مرغ گفت: در يك ماه گذشته قيمت 
جوجه يك روزه افزايش يافت اما اصولاً قيمت فروش 
مرغ ارتباط زي��ادي با قيمت تمام ش��ده آن ندارد، 
به دليل اينك��ه افزايش قيمت جوج��ه به مرغدار و 
پرورش دهنده مرغ مربوط است و افزايش يا كاهش 
آن به وضعيت تقاضا در زمان هاي مختلف بستگي 
دارد. در برهه هايي بوده كه قيمت تمام ش��ده مرغ 
پايين آمده اما قيمت گوش��ت مرغ ب��الا رفته و در 

مواقعي هم برعكس اين موضوع اتفاق افتاده است.

گرانیمرغدربازاررهاطبيعيعنوانمیشود!
  بازار

 اجازه واردات بنزين 
به بخش خصوصي داده شد

معاون وزير نفت گفت: برندهايي كه اقدام به تأسيس يا در اختيار 
گرفتن جايگاه هاي عرضه بنزين كرده اند، اجازه واردات بنزين هم 
دارند، ولي قيمت عرضه بنزين وارداتي همان قيمت تكليفي است. 
به گزارش فارس، عباس كاظمي مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي با اشاره به اينكه سه سال است كه در قانون بودجه 
به بخش خصوصي اجازه داده شده است كه بنزين وارد كند، اما هنوز 
اين كار را انجام نداده اند، گفت: وارد كردن بنزين به اين معنا نيست كه 

بتوانند به هر قيمتي كه بخواهند بنزين وارداتي را به فروش رسانند. 
معاون وزير نف��ت ادامه داد: قيم��ت بنزين در ايران تكليفي اس��ت و 
برندهايي كه تقاض��ا دارند، بنزين جايگاه خ��ود را وارد و عرضه كنند، 
بايد اولاً بنزين را واردكنن��د كه با اس��تانداردهاي تكليفي همخواني 
داشته باش��د و در ثاني نمي توانند به هرقيمتي كه مي خواهند بنزين 

را عرضه كنند. 
اين مقام مسئول تصريح كرد: اس��تنباط من اين است اگر برندها كار 
خود را آغاز كنند و اين مبحث را توسعه دهند، در نهايت مي توانند به 
آن برند واقعي نيز برسند كه مثلًا بنزين پالايشگاه ستاره خليج فارس يا 

پالايشگاه اراك يا بنزين سنگاپور را عرضه كنند. 
كاظمي خاطرنشان كرد: اگر برند به طور كامل تشكيل شود، در آينده 
مي تواند به قيمت واقعي عرضه بنزين نيز منجر شود، اما در آينده اين 

اتفاق رخ خواهد داد. 
---------------------------------------------------

 80 درصد پلاسكونشينان 
در نور جانمايي شدند

در حال�ي ك�ه برخ�ي كس�به پلاس�كو نس�بت ب�ه جانماي�ي 
واحدهايش�ان در مجتمع نور اعتراض دارن�د و حتي نمي خواهند 
در اي�ن واحدها مس�تقر ش�وند، رئيس ات�اق اصناف اع�لام كرد 
ك�ه مس�ئول جانماي�ي ب�ا اتحاديه ه�اي مربوط�ه هس�تند 
كه به اعتراضات كس�به پلاس�كو رس�يدگي مي كنن�د و در حد 
ام�كان، مشكلاتش�ان درخص�وص واحده�ا ح�ل مي ش�ود. 
به گزارش ايسنا، برخي كسبه ساختمان پلاس��كو كه در مجتمع نور 
جانمايي شدند، نسبت به واحدهاي معرفي شده خود اعتراض دارند و 
نمي خواهند در اين واحدها مستقر شوند، چراكه آن را ناعادلانه عنوان 
مي كنند اما علي فاضلي رئيس اتاق اصناف در اين باره به ايسنا گفت: 
گرچه مسئوليت جانمايي واحدهاي كسبه پلاسكو در مجتمع تجاري 
نور با اتحاديه هاي مربوطه يعني اتحاديه پيراهن دوزان و پيراهن فروشان 
و پوش��اك اس��ت اما اتاق اصناف بر اين فرآيند نظارت و به مشكلات 

رسيدگي خواهد كرد. 
وي با بيان اينكه مجتمع نور به عنوان يكي از لوكس ترين پاس��اژهاي 
پايتخت براي كسبه ساختمان پلاس��كو در نظر گرفته شده كه از نظر 
موقعيت مكاني نيز وضعيت مناس��بي دارد، افزود: كسبه پلاسكو قرار 
نيست به ط��ور دائم در اين مجتم��ع بمانند و اي��ن واحدها به صورت 
موقتي در اختيار آنها قرار داده شده است، چراكه به گفته رئيس بنياد 
مستضعفان تا دو سال آينده ساختمان پلاسكو بازسازي و احيا مي شود 

و آنها مي توانند به آنجا بازگردند. 
فاضلي ادامه داد: آن  دسته از كسبه س��اختمان پلاسكو كه نسبت به 
جانمايي واحدهايشان اعتراضي دارند، مي توانند در روزهاي يك شنبه 
و دوشنبه هفته آينده اعتراض خود را مطرح كنند و مسلماً در حد امكان 
به اين اعتراضات پاسخ داده مي شود و س��عي مي كنيم مشكل شان را 

حل كنيم. 
رئيس اتاق اصناف همچنين در خصوص مش��كل بسي��اري از كسبه 
ساختمان پلاسكو كه اسناد مالي ش��ان مانند چك و سفته در حادثه 
پلاسكو از بين رفته است، گفت: در اين زمينه با يكي از شعب مخصوص 
قوه قضائيه هماهنگي هاي لازم صورت گرفته و كسبه ساختمان پلاسكو 
براي حل اين مش��كلات مي توانند به هيئت حل اختلافات اين شعبه 
قضايي مراجعه و مشكلشان را حل كنند، چراكه با دستور قوه قضائيه 
مقرر شده مشكلاتشان در خصوص چك و س��فته هاي از بين رفته در 

اسرع وقت رسيدگي و حل شود. 
---------------------------------------------------

 مجوز خريد واگن خارجي داريم 
اما ايراني مي خريم

مديرعامل ريل ترابر س�با با تأكيد بر اين كه مج�وز خريد واگن از 
كشورهاي خارجي را داريم اما در راس�تاي تحقق اهداف اقتصاد 
مقاومتي واگن ايراني خريداري مي كنيم، گفت: با قرارداد بازسازي 
واگن، اجازه تعطيل شدن كارخانه واگن سازي پلور سبز را نداديم. 
غلامرضا جهانبخش در گفت وگو با تسنيم ب��ا تأكيد بر اين كه يكي از 
اولويت هاي ما در بخش حمل ونقل ريلي استفاده از ظرفيت هاي داخلي 
واگن سازان است، اظهار كرد:  در اين راستا با واگن سازي پارس قراراداد 
37 دستگاه واگن را داريم كه تاكنون از راين تعداد ۲8 دستگاه تحويل 

ما شده است. 
وي با بيان اينكه 9 دستگاه از قرارداد ما باقي مانده است، تصريح كرد: 

شش دستگاه واگن تا قبل از نوروز 96 تحويل مي شود. 
وي همچنين با بيان اينك��ه خريد 50 واگن ديگ��ر از واگن پارس 
در دس��تور كار قرار دارد به موضوع بازس��ازي واگن ها اشاره كرد و 
افزود: واگن پلور سبز به عنوان يكي از توليدكنندگان واگن كشور كه 
درآستانه تعطيل شدن قرار داشت را با قرارداد بازسازي تعدادي از 

واگن ها احيا كرديم. 
مديرعامل ريل ترابر س��با با تأكيد بر اينكه به حمايت از توليد داخلي 
علاقه منديم، اظهار كرد: ش��ركت ما مجوز واردات واگن از كشورهاي 
خارجي را دارد، اما با اين حال در راستاي اهداف اقتصاد مقاومتي تمركز 

و اولويت ما استفاده از توليدات داخل است. 
جهانبخش با اش��اره به اينكه همواره به دنبال ارتقاي ايمني هستيم، 
گفت: در اين زمينه جلسات كارشناسي متعددي را براي تأمين سليقه 
مصرف كنندگان شبكه ريلي مسافري كشور با نگاه توليد داخل برگزار 

كرده ايم. 
---------------------------------------------------

پرداخت 850 هزار فقره وام ازدواج
مدي�ركل اعتب�ارات بان�ك مرك�زي ب�ا بي�ان اينك�ه از ابتداي 
ازدواج  وام  فق�ره  ه�زار   850 ت�ا   830 تاكن�ون  امس�ال 
پرداخ�ت ش�ده اس�ت، گف�ت: پيش بين�ي مي كني�م اي�ن 
تع�داد ت�ا پاي�ان امس�ال ب�ه ي�ك ميلي�ون فق�ره برس�د. 
علي اصغر ميرمحمد صادقي در گفت وگو با فارس، در مورد روند اعطاي 
تسهيلات قرض الحسنه ازدواج، اظهار داشت: از ابتداي مرداد ماه امسال 

هدفگذاري شد كه ماهانه 150 هزار فقره وام ازدواج پرداخت شود. 
وي افزود: از ابتداي س��ال جاري تاكنون 830 ت��ا 850 هزار فقره وام 
ازدواج پرداخت شده و اميدواريم اين رقم تا پايان سال به يك ميليون 

فقره وام ازدواج برسد. 
مديركل اعتبارات بانك مركزي با بيان اينكه ركورد پرداخت تسهيلات 
ازدواج در س��ال 95 شكسته ش��د، گفت: هدف اصلي ما پرداخت يك 
ميليون و ۲00 هزار وام ازدواج بود، اما در صورتي كه ميزان اعطاي وام 
ازدواج به يك ميليون فقره برسد، يك ركورد بي سابقه در سيستم بانكي 

را به ثبت مي رساند. 
ميرمحمد صادقي تصريح كرد: پرداخت يك ميليون وام ازدواج در سال 
95 در شرايطي انجام مي ش��ود كه مبلغ وام از 3 ميليون تومان به 10 

ميليون تومان افزايش يافته است.

قيمت پيش�نهادي ارزان براي بلوك بيش از 
10 درص�دي فروش�گاه هاي زنجي�ره اي رفاه 
موجب ش�د تا تنها در عرض چهار روز رقابت 
قيمت 70درص�د جهش كن�د، ام�ا نكته آن 
اس�ت كه قيمت هزار و 650 تومان�ي معامله 
مذكور ني�ز تقريباً نصف قيمت كارشناس�ي 
ش�ده س�هام فوق بوده اس�ت، ح�ال از آنجا 
كه طرف فروش�نده يك بخ�ش دولتي بوده 
و ط�رف ديگ�ر يك بخ�ش خصوص�ي جاي 
دارد س�ازمان بازرس�ي و نهاده�اي نظارتي 
معامله مذكور را مورد بررس�ي ق�رار دهند. 
به گزارش »جوان«، چهارش��نبه 19 بهمن ماه 
س��ال جاري پس از چه��ار روز رقاب��ت نفسگير 
حدود 11 درصداز فروشگاه هاي زنجيره اي رفاه 
در بازار پايه فرابورس، به قيمت هر سهم هزار و 
650 تومان از طرف بانك ملت فروخته شد و برنج 
آوازه كه در واقع بخش خصوصي به شمار مي رود 
اين بلوك مديريتي را به قيمت بسيار ارزان هزار 

و 650 تومان خريداري كرد. 
 اين در حالي اس��ت كه كارشناس��ان بانك ملي 
ايران ك��ه با ۲5 درصد س��هام س��هامدار عمده 
فروشگاه زنجيره اي رفاه هستند، حداقل قيمت 
كارشناسي ش��ده بلوك مديريتي فروشگاه رفاه 
را 3هزار و 300تومان محاسبه كرده بودند، اين 

بدان معني است كه بيت المال مسلمين و اموال 
دولتي، سهام عدالت و سازمان تأمين اجتماعي به 
ثمن بخس به يك شركت بخش خصوصي واگذار 
شده است و متأسفانه حرف و حديث هايي هم در 
رابطه با كيفيت برگزاري اين معامله وجود دارد 
كه در زمان ديگر با ذكر چند مثال به اين موضوع 

اشاره خواهيم داشت. 
 شركت فروش��گاه زنجيره اي رفاه كه در اوايل 
دهه 70 ش��مسي ش��كل گرفت هم اكنون با 
نزديك به ۲50 فروش��گاه در سراس��ر كشور 
داراي بزرگ ترين نظام و شبكه خرده فروشي 
در كشور است، با اين اوصاف در كمال حيرت 
بانك ملت در اقدامي عجيب كه بايد توس��ط 
س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور و نمايندگان 
مجلس ش��وراي اس��لامي و ديوان محاسبات 
بررسي شود، 10 درصد از بزرگ ترين فروشگاه 
زنجيره اي كش��ور را به قيمت هر سهم هزار و 
650 تومان به بخش خصوصي واگذار كرد كه 
قيمت پيش��نهادي اوليه نيز زي��ر هزار تومان 
بوده اس��ت كه در جريان رقاب��ت چهار روزه 
قيمت حدود 70درصد رش��د ك��رد و اين امر 
نشان از قيمت پيش��نهادي بسيار پايين سهم 
و همچنين ارزندگي س��هم و بلوك مديريتي 
شركت دارد كه ابهامات در اين معامله همگان 

را شگفت زده كرد. 
ح��ال اين پرس��ش مطرح مي ش��ود ك��ه آيا 
بانك ملت مجاز اس��ت براي جبران ناكارآمد 
مديران خود و با هدف افزايش ارزش س��هام 
س��قوط كرده خود در بازار س��هام ي��ا تأمين 
نقدينگي پايان سال آتش به دارايي هاي خود 
بزند و سهام يك ش��ركت دولتي استراتژيك 
)فروش��گاه هاي زنجيره اي رف��اه( در عرضه 
خرده فروش��ي را ب��ه ثمن بخس ب��ه بخش 
خصوصي بفروش��د، آن هم بخش خصوصي 
كه موضوع فعاليتش توليد نيست و با واردات 
برنج هن��دي دانسته يا ندانست��ه به تضعيف 

شالي كاران كشور پرداخته است. 
 بانك ملت حتي اگر به ش��دت به منابع ناچيز 
اين واگذاري نياز داش��ت، مي توانست بلوك 
11درصدي س��هام خ��ود در فروش��گاه هاي 
زنجيره اي رفاه را به ساير س��هامداران عمده 
مث��لًا بان��ك ملي واگ��ذار كن��د كم��ا اينكه 
كارشناس��ان بانك ملي پي��ش از اين قيمت 
كارشناسي هر سهم از بلوك مديريتي را براي 
فروش��گاه رفاه 3هزار و 300تومان محاس��به 

كرده بودند. 
حال جا دارد س��ازمان بازرس��ي كل كشور با 
ورود به ابعاد اين واگ��ذاري، زواياي پنهان آن 

را براي 80 ميليون ايراني روش��ن كند و يك 
گزارش مبسوط در مورد عل��ت تعيين اندك 
قيمت پيشنهادي از س��وي بانك و همچنين 
فروش اين بلوك به نصف قيمتي كه در گذشته 

كارشناسي شده بود، تهيه و منتشر كند. 
همچنين انتظار مي رود تا روشن شدن تكليف 
معامله فوق، مديرعامل و هئيت مديره فروشگاه 
زنجيره اي رفاه، اين فروشگاه را به محلي براي 

عرضه برنج هاي وارداتي تبديل نكنند. 
انتظار مي رود مديران كنوني و اعضاي هيئت 
مديره اي��ن بانك زيان ده بورس��ي در رابطه با 
تعيين پايين قيمت پيش��نهادي و همچنين 
ارزان فروشي بلوك 10درصدي فروشگاه هاي 
زنجيره اي رفاه به افكار عمومي پاس��خ دهند، 
البته بايد عنوان داشت كه دولت تدبير و اميد 
با احتساب برخورداري از رانت مديريت سهام 
عدالت يكي از بزرگ ترين س��هامداران بانك 
ملت به ش��مار م��ي رود ولي در كن��ار دولت، 
س��ازمان تأمين اجتماعي جزو س��هامداران 
عمده بانك ملت اس��ت كه ج��ا دارد نماينده 
سازمان تأمين اجتماعي كه در تركيب هيئت 
مديره نيز سال هاست حضور دارد در رابطه با 
حفاظت از حقوق 13ميليون كارگر در معامله 

مذكور پاسخگو باشد.

معامله مشكوكي كه از نظرها دور ماند 

مفتفروشيسهامفروشگاههايزنجيرهايرفاه
هادی  غلامحسینی
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